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PROF. DR. CHARLES
CANTOR: Uvijek me zapanji

èinjenica da, kad gledate
ljude na ulici, svaki èetvrti

dr�i ruku uz uho. Kad ne
biste znali za mobitele, to

bi izgledalo èudno! Zašto to
treba biti tako? Zašto se ne

bismo nekako mogli
izravno 'prikljuèiti' na

mobitel tako da ga ne
moramo nositi u ruci?

EKSKLUZIVNO: RAZGOVOR S PROF. DR. CHARLESOM CANTOROM, JEDNIM OD VODEÆIH SVJETSKIH GENETIÈARA

Stvarat æemo ljude s 'unaprijeðenim' osobinama
»Ispitivanja javnog mnijenja

provedena u SAD-u pokazala su da
rijeè 'gen' nije ni�ta popularnija od

rijeèi 'nuklearno'. To je doista
nepravedno - mislim da veæina ljudi

ne shvaæa da su geni dobri. Da nema
na�ih gena, ne bi bilo ni nas!

Èinjenicu da je ljudski rod postao
vrsta koja je u stanju upravljati

svojom evolucijom i usmjeravati je,
smatram revolucionarnom. Ne

vjerujem da se to ikad ranije zbilo,
tako da sam uvjeren kako je na�e

doba presudno za èovjeèanstvo i za
na� planet. No, ne treba previ�e
brinuti - ni�ta se neæe zbiti brzo,

evolucija je spor proces«

O KORISTI GM-HRANE: »Vi u
Hrvatskoj još uvijek imate
izvrsne rajèice, no u Americi
veæina rajèica ima okus po
plastici. Ja im �elim vratiti
dobar okus!«

PROF. DR. SEVERINO
ANTINORI: Mediji su ga prozvali
»princem klonova 21. stoljeæa«.
Hoæe li prvi ljudski klon ugledati
dan u sijeènju 2003.?

UZ VIJEST O SKOROM LJUDSKOM KLONU

Sve kontroverze profesora Antinorija

Antinorijev dojuèera�nji suradnik i biv�i
poslovni kompanjon, dr. Panos Zavos,

koji je s njim prekinuo suradnju
poèetkom godine, tvrdi da Antinori la�e

kad najavljuje prvi ljudski klon za
sijeèanj iduæe godine jer za to - nema

uvjete. Poznata je i zgoda kad je Antinori
ponudio desecima majki »zajamèene
milenijske bebe«, obeæav�i im raðanje

nedugo nakon 31. prosinca 1999. godine

Je li opravdan strah od GM hrane?
● U hrvatskoj se javnosti mno-

go buke di�e oko genetski modi-
ficirane hrane, a èini se da je se
mnogi èak i plaše. Mo�ete li nam
reæi nešto o tome?

– Mislim da je strah od genetski
modificirane hrane sasvim neute-
meljen. Proces prijenosa DNK iz-
meðu organizama je 'osmislila' sa-
ma priroda. U laboratoriju mi èini-
mo potpuno istu stvar, samo što je
provodimo br�e i uèinkovitije od
prirode, no na kraju krajeva, mi

ipak samo kopiramo prirodni pro-
ces. Takoðer vjerujem da je pomo-
æu nove tehnologije moguæe posti-
æi genetièke prilagodbe koje se ni
po èemu ne mogu razlikovati od
onih koje su se zbile u prirodi, tako
da æe biti nemoguæe utvrditi je li ri-
jeè o organizmu koji je modificiran
u prirodi ili u laboratoriju. Stoga
smatram da bi ljudi trebali sve te
brige staviti na stranu. Iskreno, one
nisu osobito ozbiljne, a uz to i sa-
me razlike neæe biti ni zamjetne.
Jasno, sve te prilagodbe trebale bi
biti naèinjene u dobroj namjeri. Lju-
di koji se bave genetièkim prilago-
ðavanjem trebali bi imati društvenu
savjest o svome radu i trebali bi ih

brinuti za mnogo više od èistog
zgrtanja novca. Na primjer, genet-
ski prilagoðena ri�a koja se koristi
u Kini vrlo je korisna jer sadr�i do-
datak e-vitamina koji inaèe nedos-
taje u tamošnjoj prehrani. Ona, da-
kle, poma�e ljudima. Ono što ja
uistinu �elim vidjeti jest da se biljke
genetski prilagode tako da im se
poboljša okus. Vi u Hrvatskoj još
uvijek imate izvrsne rajèice, no u
SAD veæina rajèica ima okus po
plastici. Uzgojem su prilagoðene
tako da se mogu što du�e odr�ati u
transportu i na skladištu, no okus
im je oèajan! Ja bih im �elio vratiti
dobar okus, i vjerujem da je to mo-
guæe.

DUJE BONACCI

S
a stanovišta široke nez-
nanstvene javnosti, trud
ulo�en u veæinu suvre-

menih znanstvenih istra�i-
vanja prolazi sasvim neprim-
jetno. Tek kad problem kojim
se odreðena znanstvena disci-
plina bavi poène zadirati u
ljudsku svakodnevicu, javnost
se naðe potaknuta 'zaviriti iza
zavjese' takvog istra�ivanja te
o njemu stvoriti svoj stav. Ši-
roko zanimanje javnosti nei-
zostavno povlaèi i velik dotok
novca koji pak sa sobom unosi
niz etièkih pitanja u ranije
etièki neutralnu znanost. Ge-
netièki in�enjering je danas
jedna od tih tema.

O dostignuæima i problemi-
ma genetièkog in�enjeringa
razgovarali smo s prof. dr.
Charlesom Cantorom, jednim
od vodeæih ljudi u svijetu na
tome podruèju. Dr. Cantor je
kemièar koji se tijekom kari-
jere preusmjerio na genetiku.
Jedan je od èelnih ljudi tvrtke
»Sequenom« koja se bavi opse-
�nim genetièkim istra�ivanji-
ma i razvojem tehnologije za
ta istra�ivanja, a uz ovu ko-
mercijalno-istra�ivaèku, nje-
gov rad ima i akademsku sas-
tavnicu - voditelj je Centra za
naprednu biotehnologiju i

profesor na bostonskom Sveu-
èilištu, gdje je dug niz godina
bio i voditelj odjela bio-medi-
cinskog in�enjerstva.

● U javnosti se mogu èuti
razna mišljenja o genetièkom
in�enjerstvu, no veæina ljudi
zapravo ne zna o èemu je toè-
no rijeè. Mo�ete li nam ukrat-
ko objasniti što je to genetièko
in�enjerstvo?

»Zašto mnogi misle da
su geni nešto loše?«

– Ono se u osnovi svodi na
mijenjanje molekule DNK u
stanici �ivog organizma, a
promjena u graði DNK pone-
kad mo�e dovesti do promje-
ne osobina tog organizma.
Moguænosti za to postoje veæ
više od 30 godina, no sve do-
nedavno genetièko je in-
�enjerstvo bilo ogranièeno na
vrlo jednostavne organizme.

Dok smo ranije mogli mijenja-
ti gene samo kod bakterija, vi-
rusa i jednostavnih gljivica,
danas to mo�emo èiniti i kod
viših biljnih i �ivotinjskih vrsta
pa, ako �elimo, i kod èovjeka.
Èini mi se da prosjeèna osoba
pojam 'gena' do�ivljava kao
nešto vrlo negativno. Ispiti-
vanja javnog mnijenja prove-
dena u SAD-u pokazala su da
rijeè 'gen' nije ništa popular-
nija od rijeèi 'nuklearno'. To je
uistinu nepravedno - mislim
da veæina ljudi ne shvaæa da
su geni dobri. Da nema naših
gena, ne bi bilo niti nas! Geni
su dijelovi molekule DNK i
svaki od njih upravlja nekom
funkcijom u našem organiz-
mu, a meðuigra svih tih fun-
kcija odra�ava se kroz naše fi-
zièke i psihièke osobine.
Promjene koje na genima èi-
nimo vrlo su pomno promiš-

ljene. Najèešæe mijenjamo sa-
mo mali djeliæ jednog jedinog
gena kako bismo eksperimen-
talno provjerili pretpostavke o
njegovoj ulozi. Rezultati tak-
vih eksperimenata onda nam
omoguæuju da ciljano mijenja-
mo svojstva nekog organizma.

Primjerice, utvrdite li da je
neki gen kod miša zadu�en za
proizvodnju hormona rasta te
ga promijenite tako da organi-
zam miša s izmijenjenim ge-
nom proizvodi više tog hormo-
na, dobit æete veæeg miša. Na
takve eksperimente nitko ne-
ma primjedbe dok se radi na
miševima. No ako se - a mis-
lim da hoæe - te stvari poènu
raditi na ljudima, javnost æe se
oko toga sigurno zabrinuti i to,
smatram, s punim pravom. Ri-
jeè je o vrlo ozbiljnim stvari-
ma!

Sva su dosadašnja
dostignuæa zanemariva

● Koliko smo daleko uistinu
stigli s našim sposobnostima
manipuliranja �ivotom na Ze-
mlji i njegovom evolucijom?

– S pojedinaènim organiz-
mima mo�emo poprilièno ma-

nipulirati. Od velikih organi-
zama, dosad je, mislim, najvi-
še napravljeno na drvetu to-
pole. Ispostavlja se da je u do-
nekle lakše raditi na biljkama,
zbog èega su genetièki prila-
goðeni organizmi danas mno-
go uèestaliji meðu biljkama
nego �ivotinjama. Od �ivoti-
nja, u laboratoriju se najèešæe
radi na miševima, no dosad se
nešto radilo i na svinjama i ov-
cama. Sjetite se, primjerice,
ovce Dolly koja je klonirana iz
stanice svoje majke. Na razini
evolucije, sva dosadašnja pos-
tignuæa su još uvijek zanema-
riva, jer evolucija djeluje na
razini cijelog planeta, na svim
vrstama i na svakoj pojedinoj
jedinki svake od tih vrsta isto-
vremeno. Sav naš dosadašnji
rad na polju genetièkog in-
�enjerstva na samu evoluciju
još nije ostavio nikakvog zam-

jetnog traga. Ono što je za me-
ne istovremeno zadivljujuæe i
zastrašujuæe je da danas zna-
mo da smo to sposobni napra-
viti i imamo na raspolaganju
odgovarajuæe alate. Evolucija
je u prošlosti bila slijed sluèaj-
nih dogaðaja - nešto se dogodi
s okolišem, biljke i �ivotinje
koje mogu pre�ivjeti u novo-
nastalim uvjetima opstanu, a
ostale izumru. To je jednos-
tavno darwinizam, naèelo op-
stanka najprilagoðenijega. No
ipak, mi još uvijek ne upra-
vljamo svim parametrima.
Okolišem mo�emo donekle
upravljati, genima mo�emo
upravljati izravno, tako da vi-
še ne ovisimo samo o zbivanji-
ma u okolišu. No dosad nije
proveden nijedan znaèajan
eksperiment izvan epruvete.
Iako bi takve eksperimente
trebalo pripremiti vrlo pomno
i izvesti vrlo oprezno, sma-
tram da bi ih ipak trebalo na-
praviti.

● Kako do�ivljavate moæ ko-
ju ljudska vrsta danas ima nad
svojom vlastitom evolucijom i
gdje bi nas ona mogla odvesti
u bli�oj i daljoj buduænosti?

Promijenit æe se i
znaèenje pojma '�ivot'

– Èinjenicu da je ljudski rod
postao vrsta koja je u stanju
upravljati svojom evolucijom i
usmjeravati je, smatram revo-
lucionarnom. Ne vjerujem da
se ovo ikad ranije zbilo pa
sam zato uvjeren da je naše
doba presudno za èovjeèan-
stvo i za naš planet. No, ne tre-
ba previše brinuti - ništa se
neæe zbiti brzo, evolucija je
spor proces. Ipak, mislim da
æemo biti sposobni utjecati na
to kako se mi kao vrsta mi-
jenjamo s vremenom i vjeru-
jem da æemo u buduænosti
moæi poèeti stvarati ljude s
'unaprijeðenim' osobinama.
Buduæi da se funkcioniranje
suvremenog svijeta sna�no os-
lanja na elektroniku i teleko-
munikacije, jako me zanima
je li moguæe poboljšati me-
ðudjelovanje ljudi s raèunali-
ma i elektronikom. Uvijek me
iznova zapanji èinjenica da,
kad gledate ljude dok prolaze

ulicom, svaki èetvrti dr�i ruku
kod uha. Kad ne biste znali za
postojanje mobitela, to bi vam
izgledalo prilièno èudno! Zaš-
to bi to uopæe trebalo biti ta-
ko? Zašto se ne bismo na neki
naèin mogli izravno 'prikljuèi-
ti' na mobitel, tako da ga ne
moramo nositi u ruci?

Mislim da æe se takve stvari
zbiti, iako ispoèetka polako i
oprezno. Smatram da takvi
pothvati sa sobom nose velike
opasnosti, ali i veliku moguæu
dobrobit. Danas veæ postoje
stvari poput umjetne pu�nice
ili mre�nice, koje ljudima mo-
gu vratiti sluh i vid, a vjerujem
da je to tek poèetak onoga što
æemo još vidjeti. Gledajuæi
malo dalje u buduænost, sas-
vim je moguæe da æemo uisti-
nu promijeniti i samo zna-
èenje pojma '�ivot'. Osnovne
znaèajke koje danas ve�emo
uz pojam �ivota su ugljik i
DNK, no mislim da to ne mora
zauvijek ostati tako, veæ mo�e
postati i mnogo više od toga!

● Što je s moguænošæu da ut-
jeèemo na ljudsko ponašanje i
meðuljudske odnose?

– Ponašanje je uistinu naj-
va�nija i najslo�enija znaèajka
onoga što podrazumijevamo
pod 'ljudskim biæem'. Dakle,
mislim da tu moramo biti veo-
ma oprezni. Danas postoje
razni farmaceutici kojima se
mo�e utjecati na ljudsko po-
našanje. Njihovi uèinci su raz-
ni, od vrlo blagotvornih do po-
gubnih, no èinjenica je da nam
svi oni danas stoje na raspola-
ganju. Mo�emo mijenjati i ge-
ne kako bismo postigli prom-
jene u ponašanju, no pritom
za poèetak moramo biti opre-
zni. Naime, problem je da smo
danas sposobni èiniti promje-
ne, ali nismo naroèito sposob-
ni predvidjeti sve posljedice
tih promjena. Pri radu s labo-
ratorijskim �ivotinjama mo�e-
mo si dopustiti luksuz da od
100 eksperimenata samo je-
dan završi s uspjehom, no ne
vjerujem da bi itko podr�ao
da se tako nešto provede na
ljudima. Smatram da na tome
treba raditi, ali polako, pa�lji-
vo, namjerno, vrlo malim ko-
racima.

Zašto je
kloniranje teško?

S amo jedan gen mo�e
nam pokazati zašto je

kloniranje sisavaca neus-
pješan proces, tvrde znan-
stvenici.

Iako su novine pune naja-
ve prvog ljudskog klona za
poèetak iduæe godine, klo-
niranje sisavaca zapravo je
još vrlo neuspješno i vrlo ri-
zièno. Znanstvenici su ne-
davno ispitivali razvoj kloni-
ranog embrija i ocjenjivali
moguænost uspješnog raz-
voja na temelju prouèavanja
gena nazvanog Oct4. Rezul-
tati istra�ivanja bacaju sum-
nju na moguænost repro-
duktivnog kloniranja ljudi.

Kloniranje (odnosno pri-
jenos jezgre tjelesne stanice
u jajašce kojemu je izvaðe-
na jezgra) ovisi o vjernom
reprogramiranju jezgre da-
vatelja. Za pravilan embrio-
nalni razvoj, jezgra dava-
telja najprije mora odbaciti
svoj nekadašnji genetski na-
crt i prihvatiti izra�ajnost
gena embrionalne jezgre.
Pretpostavlja se da je neus-
pjeh reprogramiranja jez-
gre donora razlog neuspje-
ha u kloniranju.

Oct4 kodira protein koji
regulira izra�ajnost drugih
gena, što je kljuèno za nor-
malan embrionalni razvoj i
pre�ivljavanje. Kako bi du-
blje promotrili razvojni po-
tencijal kloniranih embrija
u fazi blastocita, znanstveni-
ci su koristili posebno stvo-
rene uvjete staniène kulture
koje su oponašale implanta-
ciju blastocita u maternicu
majke surogata. Sposobnost
klonova da se dijele i razvi-
jaju in vitro slu�i kao ekspe-
rimentalni model njihove
sposobnosti da se razviju u
maternici. U usporedbi s
embrijima stvorenim meto-
dom oplodnje in vitro (IVF),
klonirani su embriji pokaza-
li smanjenu sposobnost raz-
voja. Od onih koji su se raz-
vili, manje od polovice izra-
zilo je Oct4.

No, manji broj stanica ko-
je su ispravno izrazile Oct4
mogao je stvoriti obrise em-
brionalnih matiènih stanica.
Buduæi da su embrionalne
matiène stanice temelj tera-
peutskog kloniranja, to po-
dupire postojeæe dokaze
odr�ivosti terapeutskog klo-
niranja. Istodobno, istra�i-
vanje pokazuje da je kloni-
ranje èovjeka nemoguæe. (L.
K.)

LIDIA ÈERNI

K
ada je nedavno obja-
vljena vijest o skorom
roðenju prvog ljudskog

klona u sijeènju 2003. godine,
ponovno se u središtu pozor-
nosti našao kontroverzni tali-
janski embriolog i ginekolog
prof. dr. Severino Antinori.
Njegova nedavna novinska
konferencija u Rimu na kojoj
je objavio »sretan dogaðaj«
za sijeèanj iduæe godine, bila
je kratka i prepuna nepozna-
nica.

Tko je �ena koja æe se ov-
jenèati titulom »prve majke
ljudskog klona« i gdje æe se
to dogoditi? Mnogo pitanja i
brojne dvojbe. Mo�e li se vje-
rovati lijeèniku koji je veæ to-
liko puta najavljivao senzaci-
je?

No, na drugom kraju
Atlantika, Antinorijeva obja-
va primljena je s velikom do-
zom skepse. Naime, njegov
dojuèerašnji suradnik i bivši
poslovni kompanjon, dr. Pa-
nos Zavos tvrdi kako ništa od
onog što je Antinori najavio
zapravo nije istina - niti pos-
toji ikakav klon, niti labora-
torij, niti tim suradnika, niti
Antinori ima pacijente
spremne za oplodnju, a niti
lijeènike koji bi sudjelovali u
pripremi ovako komplicira-
nog znanstvenog projekta.

Rastanak velikih
prijatelja

»Tim koji smo zajednièki
imali sada radi kod mene,
lista pacijenata je naša, u
mom je kompjutoru, stoga
nema ni rijeèi o ikakvom An-
tinorijevom klonu. I izjava
kako u Rusiji i jednoj islamis-
tièkoj zemlji ima dva para
koji sudjeluju u projektu, ta-
koðer je la�«, tvrdi Zavos.
Naime niti jedan od navod-
nih Ruskih parova (to je pr-
votno bio njihov zajednièki
projekt) nije trudan, a što se
tièe islamistièke zemlje, teš-
ko bi se prvi ljudski klon do-
godio baš tamo!?

U mnogim se zemljama, u
kojima to nije zakonom za-
branjeno, obavljaju pokusi za
kloniranje ljudi, ali rijeè je
samo o pokusima. Antinori
ka�e kako je, primjerice, u
Kini stvoreno osam embrija,
ali nisu stavljeni u materni-
cu. Tijekom savjetovanja u
Ujedinjenim Arapskim Emi-
ratima, Antinori je, kako je
prenio »New Scientist«, ob-
znanio da postoji trudnica s
kloniranim embrijem.

Èasopis je tada napisao ka-
ko je pokušao doæi do rim-
skog ginekologa, ali u tome

nije uspio. Što je od svega to-
ga zapravo istina? Zavos na-
glašava da je posljednja Anti-
norijeva izjava, tek jedna u
nizu šarlatanskih izjava, zbog
kojih su se i razišli u rujnu
prošle godine. Zavosov trud
kako bi se klonirao prvi ljud-
ski embrio temelji se na pos-
tojanju dvaju laboratorija, o
èijoj adresi ne �eli govoriti
tek naglašava kako se ne na-
laze u Europi.

Tim dr. Zavosa iza sebe veæ
ima niz �ivotinjskih klonova,
od koza, preko goveda do mi-
ševa, a postotak uspješnosti
kreæe se èak 33 posto, što je
puno bolje i od testova na
umjetnoj oplodnji èovjeka.
No, niti on, a ni itko iz njego-
va tima za sad nema namjeru
eksperimentirati na ljud-
skom embriju, jer je tehnolo-
gija kloniranja zasad nedovo-
ljna za èovjekov klon. Anti-
nori nije �elio komentirati
ove Zavosove izjave.

Kontroverzni Talijan, èov-
jek kojega su mediji prozvali
»princem klonova 21. stolje-
æa«, predsjednik je Talijan-
skog društva reproduktivne
medicine, ravnatelj vrlo us-
pješnog lanca IVF klinika sa
sjedištem u Rimu i predsjed-
nik talijansko-amerièko-
izraelskog privatnog konzor-
cija za »kloniranje ljudi«.

Dosad je Antinori bio poz-
nat u svijetu po svojoj state-
of-the-art tehnologiji oplod-
nje koja se sastoji u tretmanu
na �enama u post-menopauzi
koristeæi tek jednu spermnu
stanicu za oplodnju. Njegova
se tehnika sastoji u prebaci-
vanju DNK iz jezgri jedne
stanice oca koji je sterilan u
jezgru majèina jajašca. Stani-
ca koja æe se potom dobiti bit
æe zatim umetnuta u mater-
nicu. Tako æe dijete imati ge-
netsko nasljedstvo oca i ka-
rakteristike obaju roditelja,
kao što se dogaða kod priro-
dne oplodnje. Sterilni parovi
neæe trebati spermu donato-
ra.

U Vatikanu tvrde da je
nastran i zao

Takvi su zameci, navodno,
veæ stvoreni u mnogim labo-
ratorijima u svijetu, samo što
kasnije nisu stavljeni u ma-
ternicu ili su, a i to se spomi-
nje, stavljeni, ali su izvaðeni
nakon dva-tri dana?!

jeduje pravo na zadovoljava-
juæi obiteljski dom«.

Poznata je i zgoda kada je
Antinori ponudio desecima
majki »zajamèene milenijske
bebe«, obeæavši im raðanje
nedugo nakon 31. prosinca

1999. godine. Tvrdio je i kako
je pomogao neplodnim muš-
karcima obnovivši im sper-
mu u testisima, miševom
spermom!? Nakon što je u si-
jeènju 2000. godine najavio
stvaranje prvog ljudskog klo-

na u nepuna dva mjeseca,
pribilje�ilo se 600 do 700 pa-
rova, a broj prijava i dalje
ubrzano raste, tvrdio je on.
No, najava je naišla na ozbilj-
ne kritike vodeæih znanstve-
nika i religioznih skupina.

Tako je nedavno teolog Gino
Concetti, za èije se poglede
vjeruje da odra�avaju miš-
ljenje Pape, ocijenio najavu
kao »suprotnu istini èovje-
èanstva, ljudskom dostojan-
stvu, ljudskim pravima... po-
sebno pravu na zaèeæe na
ljudski naèin«.

No, Antinori je uzvratio »na
kloniranje se mo�e gledati
kao na posljednju granicu u
prevladavanju muške steril-
nosti i pru�anje moguænosti
neplodnim muškarcima da
prenesu svoj genetski obra-
zac. Neki ljudi govore kako
mi �elimo klonirati svijet, ali
to nije toèno... Sve nas pozi-
vam na razboritost i smireno-
st. Ovdje govorimo o znanos-
ti, a ne sitnièarimo...«

I ozbiljni znanstvenici od-
bacuju najavu o kloniranju,
pri tom ozbiljno upozoravaju
da 97 posto pokušaja kloni-
ranja �ivotinja nije uspjelo, a
da su i klonovi koji su pre�iv-
jeli porod najèešæe roðeni s
deformacijama. Prof. Ianu
Wilmutu s Roslin Instituta u
Škotskoj, ocu prve klonirane
ovce, taj je eksperiment us-
pio tek iz 277 pokušaja!

Kloniranje u prosjeku uspi-
jeva u jednom od sto pokuša-
ja, a ako i uspije vjerojatnost
je da æe se dijete roditi defor-
mirano. Pa, treba prièekati
sijeèanj iduæe godine, i vidje-
ti je li porod prvog ljudskog
klona tek jedna u nizu Anti-
norijevih šarlatanskih izjava
ili uistinu povijesni dogaðaj?

Antinori tvrdi da je privr-
�eni katolik, a upoznao se i s
Papom, iako Vatikan njegov
rad ocjenjuje kao »nastran i
zao« jer se koristi »odvratnim
tehnikama«.

Za razliku od ostalih lijeè-
nika koji se navodno bave
kloniranjem, poput svojegla-
vog Amerikanca Richarda
Seeda ili raelijanskog kulta,
kojima je potrebno 50 dobro-
voljki za uloge surogat majki
da bi se dobio bar jedan pot-
pun i zdrav klon, profesor
Antinori veæ je mnogo puta
omoguæio roditeljstvo oèaj-
nim parovima s mnogo nov-
ca. Primjeri su brojni, a evo
tek nekih - Rossana Della
Corte je uz pomoæ in vitro
fertilizacije u 63 godini posta-
la majka, pomogao je i mno-
gim drugim �enama u meno-
pauzi da rode, ukljuèujuæi i
bogatu Britanku 1993. tada
staroj 59 godina.

To i slièna postignuæa na-
gnala su tadašnju britansku
ministricu zdravstva Virginiu
Bottomley na poznatu izjavu:
»�ene ne posjeduju pravo na
raðanje djece, veæ dijete pos-


